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SUMMARY

G. V. Sevastianov
Arbitration reform in Russia: a chronology of the main events and the specifics

of the content
The article gives a deployed conception of the reasons for reforming of the Rus-

sian legislation on arbitration procedures, the initiators of the second arbitration 
reform and the chronology of the law-making process as well as the specifics of the 
content and problems of the implied regulation.

Keywords: arbitration reform, arbitration court, international commercial arbi-
tration, legal nature of the arbitration procedure.

I. P. Greshnikov
Bypassing of law and common sense as the basic principles of the Russian legis-

lation on commercial arbitration
The article gives a brief overview of the objectives, content and implications 

of the Federal Laws «On arbitration courts in the Russian Federation» and «On 
Amendments to Certain Legislative Acts of the Russian Federation in connection 
with adoption of the Federal Law «On arbitration courts in the Russian Federation»».

Keywords: legislation on arbitration, international arbitration, domestic arbitra-
tion, legal personality of arbitration, jurisdiction, arbitration award, responsibility 
of arbitration court and arbitrators, reform.

Yu. E. Monastyrsky
Forgotten privileges of international commercial arbitration in Russia
In this article a number of status privileges that international commercial ar-

bitration possesses, is analyzed.
Keywords: international commercial arbitration, arbitral tribunal, arbitral pro-

ceedings, arbitration institute, foreign law, domestic law, Russian law, legal force, 
arbitrability, international commercial arbitration regulation, arbitrator appoint-
ment, legal regulation, economic relations protection, legislation.

A. V. Gribanov 
Settlement of government contractual disputes in arbitration courts (the arbi-

trability in view of the arbitration law reform) 
The article deals with the problem of the possibility of settlement by arbitration 

courts of disputes arising out of contracts for the supply of goods, performance of 
works, rendering of services for state or municipal needs in the light of the current 
legislation, the law enforcement practice and the reform of the legislation on arbitra-
tion proceedings. The author substantiates the need for the recognition of disputes 
arising out of government contracts as arbitrable and examines the possible con-
sequences of exclusion of these disputes from the jurisdiction of arbitration courts.

Keywords:  arbitration law reform, arbitration court, jurisdiction, arbitrability, 
government contract, public interest.

Yu. K. Nikulcov
Arbitration proceedings in Latvia: stages of development and the new law
The article presents stages of development of arbitration proceedings in Latvia. 

Establishment of arbitration proceedings as an alternative to consideration of eco-
nomic disputes in the state court has been analysed. Particular attention has been 
paid to introduction of the new criteria for arbitration courts and enactment on 
January 1, 2015 of the separate law on Arbitration courts regulating the procedure 
of formation, registration and activity of arbitration courts in Latvia.

Keywords:  Arbitration court, International Commercial Arbitration, Latvia, re-
form, criteria, new law.
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4 ОБРАЩЕНИЕ К ЧИТАТЕЛЯМ

Завершающий этап третейской реформы?
Данный номер подготовлен специально для Третьего Всероссийского фо-

рума третейского и делового сообществ, который состоится 8 октября 2015 г. 
в Санкт-Петербургском государственном университете. Номер содержит ак-
туальную информацию о ходе третейской реформы в нашей стране, а также 
аналитические материалы, характеризующие ход и содержание третейской 
реформы в России.

С внесением законопроектов по третейской реформе в Госдуму РФ на-
чался завершающий этап третейской реформы. 01 июля 2015 года законо-
проекты были приняты Госдумой РФ в первом чтении. Первое чтение, как 
известно, предполагает концептуальное одобрение законотворческих ини-
циатив, после чего начинается процесс подготовки и сбора поправок ко вто-
рому чтению. Этим процессом в настоящее время занимается профильный 
комитет Госдумы — Комитет по гражданскому, уголовному, арбитражному 
и процессуальному законодательству, возглавляемый П. В. Крашениннико-
вым. Для реализации этой цели сформирована рабочая группа (руководи-
тель рабочей группы — П. В. Крашенинников; заместитель руководителя 
рабочей группы — вице-президент ТПП РФ В. В. Чубаров), в которую помимо 
представителей профильного комитета Госдумы вошли основные разработ-
чики законопроектов — специалисты Минюста России, Торгово-промыш-
ленной палаты Российской Федерации и Российского союза промышленни-
ков и предпринимателей. 

К моменту выхода журнала в свет прошло одно заседание рабочей груп-
пы, на котором еще раз были рассмотрены наиболее принципиальные под-
ходы к проведению третейской реформы, а также намечены дальнейшие 
действия по организации ее заседаний.

В настоящем номере журнала мы представляем вниманию читателей па-
кеты поправок, подготовленные Экспертным советом третейского сообще-
ства, Российским Центром содействия третейскому разбирательству и Рос-
сийским союзом промышленников и предпринимателей. 

Наибольшее число поправок передал в Рабочую группу Экспертный 
совет третейского сообщества. Эти поправки также предлагается проана-
лизировать, а возможно и скорректировать участникам Третьего форума 
третейского и делового сообществ, что, несомненно, может в дальнейшем 
содействовать эффективной деятельности Рабочей группы профильного ко-
митета Госдумы.

Главный редактор,
кандидат юридических наук       Г. В. Севастьянов


